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ВАЖНЫЕ ВЕХИ  

НА ПУТИ СТАНОВЛЕНИЯ РОССИЙСКОГО КОНСТИТУЦИОНАЛИЗМА:  

ДАРОВАНИЕ КОНСТИТУЦИОННОЙ ХАРТИИ ЦАРСТВУ ПОЛЬСКОМУ 

 

Е.П. Пустовая 

 

Введение в Польше Конституционной хартии и открытие в 1816 г. первого польского Сейма можно 

рассматривать как реальные шаги Александра I в переустройстве Российской империи по либерально-

демократическому пути. На Сейме 1818 г. Александр I заявил о своем намерении распространить 

«свободные учреждения» на все страны, вверенные его попечению. Конституционное устройство Польши 

рассматривалось императором в тот момент в качестве прообраза будущего устройства России. 
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Сейм. 

 

 

 

E.P. Poustovaya 

Important landmarks in Russian constitutionalism formation: 

granting of Constitutional Charter to Polish Kingdom 
Introduction in Poland of the Constitutional Charter and the discovery in 1816 of the first Polish Seym may be 

regarded as the real steps of Alexander I in the reconstruction of the Russian Empire in the liberal-democratic way. 

At the Seym in 1818, Alexander I declared his intention to extend the "free agency" to all of the country entrusted to 

his care. Constitutional structure of Poland considered the emperor at the time as a prototype of the future structure 

of Russia.  
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